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گروه سیاســی – محمدحسین روانبخش: »سهم 
خواهی« از دولت آینده ماجرایی اســت که اگرچه پشت 
پرده سیاســت جریان دارد اما در طول یک ماه گذشــته 
رســانه ها و صاحب نظران  بســیاری به آن پرداخته اند و 
درباره آن هشــدار داده اند. اگرچه ســهم خواهان مربوط 
به یک گروه یا طیف سیاســی نیســتند ولــی در عموم 
هشــدارها در این خصوص رد پایی از نمایندگان مجلس 
دیده می شــود. چندی پیش خبرگــزاری اصولگرای مهر 
در گزارشــی تحلیلی نوشت: » آش ســهم خواهی بعد از 
پیروزی رئیســی در انتخابات تا جایی شور شد که بعضی 
از نمایندگان مجلس فعلی و سابق و همچنین سیاسیون 
نیز وارد گود شــدند و اسم خود را در لیست سهم خواهان 
قرار دادند، این در حالی اســت کــه رهبر انقلاب پیش از 
برگزاری انتخابات ریاست جمهوری این روزها را پیش بینی 
کــرده بودنــد و در دیدار بــا نمایندگان تاکیــد کردند 
»نمایندگان از تلاش برای رســیدن بــه منصب وزارت یا 
پست های اجرایی پرهیز کنند«. به گفته برخی نمایندگان 
مجلس، فرمایش مقام معظم رهبری تکلیف شرعی برای 
نمایندگان مجلس است و بهتر است هرچه سریع تر انتشار 
فهرست های قلابی از سوی برخی نمایندگان پایان یابد.«

چنــد روز پیش هــم خبرگزاری خبرآنلاین نوشــت:  
آنچنان که از گوشــه و کنار پارلمــان زمزمه های کوچ و 
خروج از بهارســتان به گوش می رسد، یکی از معاون اولی 
نیکزاد می گوید و دیگری از وزیر شدن قاضی زاده هاشمی. 
نام پایداری های مجلــس همچون نبویان و ذوالنوری هم 
شــنیده می شود... با این حال جمع کثیری از اصولگرایان 
اعــلام کردند که نمایندگان مجلس نباید به دنبال حضور 
در کابینه باشــند و ظاهرا این موضوع خوشــایند جناح 
اصولگرا نیست. علیرضا زاکانی که در میان شگفتی همگان 
با تایید صلاحیت شــورای نگهبان روبرو شد، از ابتدا خود 
را در قدوقامت یک کاندیدای پوششــی نشان داد. گرچه 
در مناظرات چندین بار از اینکه پوششــی و سوپرپوششی 
خوانده شد عصبانی شد اما انصرافش در نهایت ثابت کرد 
او هدفی جزء ایفای نقش کاندیدای پوششی نداشته است. 

اما پاداش این انصراف دادن چیست؟ وزارت یا معاونت؟

بعضی اظهارنظرهای منتشــر شده از سوی نمایندگان 
هم بوی ســهم خواهی می دهد. محمدباقــر قالیباف روز 
دوشــنبه هفتم تیرماه در ســخنان خود اشاره ظریفی به 
کابینه داشــت و با  تاکید برضرورت هماهنگی مجلس و 
دولــت از جملــه در تعیین کابینه، گفــت: از آنجا که در 
روزهای حســاس و سرنوشت سازی به سر می بریم باید به 

این موضوعات توجه ویژه تری داشت.
مالــک شــریعتی، نماینده تهــران در مجلس یازدهم 
هم در گفت وگو با ایلنــا درخصوص احتمال نقش آفرینی 
نماینــدگان در چینــش کابینــه چه به صــورت حضور 
مستقیم خودشان یا به صورت معرفی کردن افرادی برای 
مناصب گفت: اینکه کســانی بخواهنــد فردی را تحمیل 
کنند، حتما غلط اســت؛ مجلس چنیــن برنامه ای ندارد 
اما ما اکنــون نمی دانیم ممکن اســت در مورد یکی، دو 
نفر یا ســه، چهار نفر تقاضا از ســوی خود دولت باشــد 
که کمک کنند که آن هم باید بررســی شــود. اما اینکه 
 نماینده هــا متقاضی حضور در کابینه باشــند من چنین

 استنباطی ندارم.

محمدمهــدی زاهــدی، نماینده کرمــان در مجلس 
فعلــی و وزیر دولت احمدی نژاد دربــاره تمایل برخی از 
نمایندگان فعلی مجلس شــورای اسلامی برای حضور در 
کابینه رئیســی، تصریح کرد: البته ممکن است برخی از 
نمایندگان مجلس به دنبال آن باشــند که جایگاه خود را 
ارتقا دهند و در دولت فعالیــت کنند اما نمایندگانی هم 
در مجلس حضور دارند که قبلا ســابقه وزارت یا معاونت 
ریاست جمهوری را داشته اند اما الان تمایلی به حضور در 

دولت ندارند و به دنبال این موضوع نیستند. 
وی تأکید کرد: بر این اساس، ما نباید همه نمایندگان 
مجلس شورای اســلامی را با یک چشم ببینیم و بسیاری 
از نمایندگان مشــغول فعالیت های نمایندگی خود بوده و 
به دنبال آن هســتند که در کنار دولت، مشکلات کشور 
و مردم را حل وفصل کنند. سهم خواهی گروه های سیاسی 
از دولت جدید اقدامی مذموم است و دولت نباید به شکل 

شرکت تعاونی اداره شود.
مهمترین هشدار در این خصوص را عباس سلیمی نمین 
تحلیلگر سیاســی اصولگرا مطرح کرد و گفت: من نگرانم 

برعکس این مســاله اتفاق بیفتد؛ یعنی شاید نمایندگان 
دنبال ســهم خواهی باشــند و ۲۰۰ نماینده ای که برای 
تقویت رئیسی امضا جمع کردند حالا بیایند و هر کدام به 

زعم خود سهمی طلب کنند. 
اشاره سلیمی نمین به نامه ای بود که در فروردین ماه  
از ســوی ۲۲۰ نماینده مجلس شورای اسلامی به ابراهیم 
رئیسی ارسال شــد و در آن  با تشریح وضعیت و شرایط 
اقتصادی، سیاســی، اجتماعی و فرهنگی کشور و تبیین 
شاخص های رئیس قوه مجریه مطلوب آینده، از وی برای 
حضور در انتخابات ریاســت جمهوری ۲8 خرداد دعوت 
به عمل آوردنــد. این نامه از آن روی اهمیت داشــت که 
احتمال کاندیداتوری محمدباقر قالیباف را به شدت پایین 
آورد و به رئیسی اطمینان داد که او باید صحنه را به نفع 
رئیسی خالی کند. به این ترتیب، این نامه اهمیتی حیاتی 
داشت و حالا هم در قبال آن ممکن است سهم طلب شود. 
صراحت سلیمی نمین در طرح این سهم خواهی، باعث 
شــد که روز گذشته ســخنگوی  هیئت رئیسه مجلس با 
اشــاره به نامه دعوت ۲۲۰ نماینده از رئیســی اعلام کند 
که امضاکنندگان این نامه دنبال سهم از کابینه آتی نبوده 

و نیستند.
سید نظام الدین موســوی در صفحه شخصی خود در 
توییتر نوشت: »بنده نویســنده نامه دعوت ۲۲۰ نماینده 
مجلــس از آیت الله رئیســی بوده و بســیاری امضاها را 
اینجانب اخــذ کردم. امضاکنندگان نامــه هیچگاه دنبال 
ســهم از کابینه آتی نبوده و نیستند.  رئیس جمهور طبق 
قانــون وزرا را معرفی و نمایندگان طبق قانون بررســی 
می کنند.  سهم خواهی در قاموس مجلس و دولت انقلابی 

نیست.«
با اینکه این توئیت رسما و صراحتا سهم خواهی را نفی 
می کند، اما در لایه های زیرین آن نمی توان حرف دیگری 
یافت؟ اینکه فردی خود را نویســنده این نامه مهم بداند 
و عنوان کند که بســیاری از امضاها را اخذ کرده، آیا بوی 
ســهم خواهی )البته فردی( نمی دهد؟ و با چنین وضعی 
آیا می توان ادعای این توئیت مبنی بر سهم خواهی نکردن 

مجلسی ها را باور کرد؟ 

 قدردانی رهبر انقلاب
 از پیام جمعی از فلسطینیان اردوگاه های سوریه

رهبر انقلاب اســلامی در پی پیام جمع زیادی از فلســطینیان ســاکن در 
اردوگاه های ســوریه به مناســبت پیروزی ملت و مقاومت فلسطین در جنگ 
۱۲ روزه علیه رژیم اشــغالگر قدس و قدردانی آنان از رهبر انقلاب اســلامی و 

ملت ایران برای حمایت از جهاد ملت فلسطین، از این پیام قدردانی کردند.
به گــزارش ایرنا، معاون ارتباطات بین الملل دفتــر مقام معظم رهبری در 
نامه ای به محمد البحیصی رییس جمعیت دوســتی فلسطین و ایران، با ابلاغ 
تشکر رهبر انقلاب اسلامی، نوشت: عملیات سیف القدس تجلی بخش کوچکی 

از قدرت و اقتدار انباشته جبهه مقاومت بود.
حجت الاســلام والمســلمین محســن قمی در این نامه افزوده است: دفاع 
قهرمانانه مردم غیور فلســطین از مســجدالاقصی و سرزمین قدس، این بار با 
یکپارچگی و هم افزایی مردم همه مناطق فلسطین و هماهنگی تحسین برانگیز 
همه گروه هــای مقاومت به خوبی نشــان داد روزگار تحکــم و قدرت نمایی 
صهیونیســت های غاصب و نژادپرســت پایان یافته و دوره شکســت غاصبان 
سرزمین مقدس، عهد آزادی فلسطین و نوبت رهایی قدس شریف فرا رسیده 

است.

ابلاغ آیین نامه کمک به سرمایه گذاری های خطرپذیر 
در صنعت نفت

معــاون اول رئیس جمهــور آیین نامه اجرایی بنــد )د( تبصره )۱8( ماده 
واحده قانون بودجه ســال ۱۴۰۰ کل کشــور در خصوص کمک به ســرمایه 

گذاری های خطرپذیر در حوزه های مختلف صنعت نفت را ابلاغ کرد.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی دفتر هیئت دولت، هیئت وزیران در جلسه 
۱۶ تیر ۱۴۰۰ به پیشــنهاد وزارت نفت )با همکاری ســازمان برنامه و بودجه 
کشور( و به استناد بند )د( تبصره )۱8( ماده واحده قانون بودجه سال ۱۴۰۰ 

کل کشور، آیین نامه اجرایی بند مذکور را تصویب کرد.
به موجب آیین نامه فوق، به شرکت های اصلی تابعه وزارت نفت اجازه داده 
می شــود به منظور حمایت از ســرمایه گذاری های خطرپذیر، تولید داخلی، 
طرح های توســعه ای اشــتغال آفرین، تقویت اشــتغال در حوزه های مختلف 
صنعت نفت و توســعه فناوری و نوآوری، با تأیید وزیــر نفت تا منبع 8 هزار 
میلیارد ریــال از محل منابع داخلی خود، به ترتیب مقــرر در این آیین نامه 

اختصاص دهند.

 لایحه ناظر بر روند مطالبه اجرت المثل زوجه
 در ایام زوجیت روی میز دولت

معاونت امور زنــان و خانواده رییس جمهوری به منظور حمایت از نقش و 
جایگاه زن در نهاد خانواده و ارزشــگذاری برای کار خانگی وی لایحه ناظر بر 

اجرت المثل زوجه در ایام زوجیت را تهیه و به هیات دولت ارائه کرده است.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر هیات دولت،  عدم اجبار افراد به کاری 
معین و جلوگیری از بهره کشــی از کار دیگری، از جمله موضوعاتی اســت که 
در بند )۴( اصل )۴۳( قانون اساســی جمهوری اسلامی ایران مورد تاکید قرار 
گرفته اســت. همچنین قانون مدنی، ضمن به رســمیت شناختن اصول عدم 
بهره گیری و اســتفاده بلاجهت از خدمت دیگری، ممنوعیت کار بدون مزد و 
نیز مالکیت هرکس بر کسب و کار مشروع ناشی از عمل خود، در ماده )۳۳۶( 
تاکید می کند بر اینکه »هرکس بر حسب امر دیگری، اقدام به عملی نماید که 
عرفا برای آن اجرتی بوده و یا آن شخص عادتا مهیای آن عمل باشد، مستحق 
اجرت عمل خود خواهد بود مگر اینکه معلوم شود که قصد تبرع داشته است.«
عــلاوه براین، مطابق تبصره این ماده و به منظور حمایت از حقوق ملی زن 
در دوران زوجیت و ارزشگذاری برای کار خانگی وی »چنانچه زوجه کارهایی 
را که شرعا به عهده وی نبوده و عرفا برای آن کار اجرت المثل باشد، به دستور 
زوج و با عدم قصد تبرع انجام داده باشــد و برای دادگاه نیز ثابت شود، دادگاه 

اجرت المثل کارهای انجام گرفته را محاسبه و به پرداخت آن حکم می کند.
بنابراین از این تبصره می توان اینطور نتیجه گیری کرد که زوجه درصورتی 
می تواند اجرت کارهای انجام گرفته در زندگی مشترک را مطالبه کند که: اولا 
آن کار شرعا در زمره وظایف زناشویی وی نبوده باشد، دوما عرف برای آن کار، 
اجرت پیش بینی کرده باشد، سوما آن کار را با دستور شوهر انجام داده باشد و 
چهارما در انجام آن کار، قصد تبرع نداشته و آن کار مجانی انجام نداده باشد، 
لذا در صورت جمع این چهار شرط، زن می تواند اجرت المثل کار انجام شده 

را به موجب حکم دادگاه دریافت کند.
لایحه پیشنهادی فوق، مراحل بررســی خود را در کمیسیون لوایح هیات 

دولت طی می کند.

اخبار کوتاه

انگیزه های حامیان رئیسی در مجلس چه بود؟

جنجال سهم خواهی مجلس نشینان از دولت آینده 

دویست و چهلمین جلسه ســتاد هماهنگی اقتصادی 
دولت صبح یکشنبه به ریاست حجت الاسلام والمسلمین 

حسن روحانی رئیس جمهور برگزار شد.
به گزارش ایســنا، در آغاز جلسه رئیس سازمان برنامه 
و بودجــه گزارشــی از تامین منابع طرح هــای عمرانی و 

پیشرفت پروژه ملی آزاد راه تهران - شمال ارائه کرد.
در ادامه جلسه نیز گزارش بانک مرکزی از وضعیت رفع 
تعهدات ارزی صادرکنندگان و واردکنندگان در سال های 

۹۷ و ۹8 ارائه شد.
بر اساس این گزارش در ســال ۹۷، بالغ بر ۹۵ درصد 

ارز تامین شــده با نرخ ترجیحی برای کالاهای اساسی و 
دیگــر واردات مورد نیاز کشــور، به صورت کالا و خدمات 
به کشــور وارد و رفع تعهد ارزی شده است و موارد عدم 
 رفــع تعهد به ســازمان تعزیرات و مراجــع قضائی ارجاع

 شده است.
رئیس جمهور با اشــاره به برخــی ابهامات و اظهارات 
درخصوص دریافت ارز از سوی اشخاص حقیقی و حقوقی 
و چگونگی رفع تعهدات آنــان در فضای عمومی و جامعه 
گفت: بانک مرکزی می بایست با شفافیت، دقت و جزئیات، 
میزان تعهدات ارزی و تعهدات رفع شــده را به تفکیک در 

ســال های مختلف اعلام کند و در این خصوص با توجه به 
شبهات مختلفی که ایجاد شده است، شفاف سازی کند.

در این جلسه همچنین وزیر نیرو، گزارشی از طرح های 
آب شیرین کن ارائه کرد.

با توجه به حساسیت طرح های تامین آب تاکید شد که 
سیاســت حمایت از طرح های تامین آب شرب به ویژه در 
استان های کم برخوردار عملکرد مثبت و ملموسی داشته 
است و از طرح های موفقی بوده است که از منابع صندوق 
توســعه ملی و منابع بانک ها برخوردار شده و دولت نیز با 
توجه به مشکلات تحریمی، در مورد پرداخت اقساط آنها 

حمایت لازم را به عمل آورده است.
روحانــی در این بــاره گفت: با توجه به جدی شــدن 
مشــکل آب و لزوم برخورداری مردم از آب ســالم، دولت 
از چند ســال قبــل طرح های احداث آب شــیرین کن را 
بخصوص در مناطقی از کشــور که بیشــتر با مشکل آب 
شیرین روبرو هستند، در دستور کار قرار داد و طرح هایی 
با ســرمایه گذاری بخش خصوصی یا مشارکت این بخش 
اجرایی کــرد که نیازهای آبی مناطــق درگیر کم آبی را 
تأمین می کند و این اولویت کماکان در دستور کار دولت 

و صندوق توسعه ملی قرار دارد.

امیر دریادار حســین خانــزادی تاکید کــرد: امنیت 
مرزهای آبی ما بســیار بالا اســت و امکان ندارد شناوری 
قصد تصرف به این منطقه را داشته باشد و لحظه به لحظه 

مورد رصد و پایش قرار نگیرد.
به گزارش ایســنا، فرمانده نیروی دریایی ارتش)نداجا( 
بــا حضور در برنامه ای تلویزیونی اظهار کرد: اقیانوس هند 
به عنوان سومین اقیانوس بزرگ جهان در سال های اخیر 
با دزدی دریایی مواجه شــد و کانون های ناامنی در خلیج 
عدن شــکل گرفت و این باعث شــد کشــورهای منطقه 

هوشیاری بهتری پیدا کنند.
وی با اشــاره به حضور نیروی دریایی ارتش در منطقه 
شــمال اقیانوس هند افزود: نیروهای دریایی در شــرق و 
شمال اقیانوس هند حضوری معنادار دارند؛ نیروی دریایی 
ایران نیز در شــمال اقیانوس هند بــه عنوان یک نیروی 

دریایی که قدرت اقیانوس پیمایی دارد، مطرح است.
فرمانــده نیروی دریایــی ارتش در بخــش دیگری از 
صحبت هــای خود با اشــاره به انتقــال میزبانی اجلاس 
فرماندهان نیروهای دریایی کشــورهای حاشیه اقیانوس 
هند )آیونز( از ایران به فرانســه خاطر نشان کرد: میزبانی 
دوره ششــم اجلاس آیونز در ســال ۹۷ بــه عهده ایران 
گذاشته شــد و در همان اجلاس کشور فرانسه به عنوان 
میزبان بعدی مطرح شد. در همان اجلاس به فرانسوی ها 
گفتیم که قرار اســت کجا اجلاس بعــدی را برگزار کنید 
گفتند در پاریس و ما گفتیم که شــما به دلیل حضور در 
جزیره ریونیون در این اجلاس حضور دارید و باید اجلاس 

بعدی را در این جزیره برگزار کنید.
امیر خانزادی همچنین به ســفر اخیر خود به فرانسه 
جهت حضور در هفتمین اجلاس آیونز اشاره کرد و گفت: 
در حاشــیه این اجــلاس با فرماندهــان نیروهای دریایی 
آلمان و هلند و فرانســه داشتیم و مواضع قاطع جمهوری 
اسلامی ایران را در مورد ائتلاف های منطقه ای که آنها هم 
عضو آن هســتند مطرح کردیــم و آنها هم گفتند که این 
مواضع را به کشــورهای خود منتقــل می کنند و به نظر 

می رســد اروپایی ها قصد دارند راه خود را از آمریکایی ها 
جداکنند.

وی ادامه  داد: در دیدار با فرمانده نیروی دریایی فرانسه 
نقشــه ای از خلیج فارس را پهن کردیم و موقعیت ناوهای 
کشــورهای مختلف را نشــان دادیم. در این دیدار مطرح 
کردم که چــه معنی دارد وقتی نا امنــی در خلیج عدن 
وجود دارد شــما در منطقه خلیج فارس ائتلاف تشــکیل 
می دهید. فرمانده نیروی دریایی فرانسه نیز گفت که نظر 

شخصی من هم با شما موافق است.
فرمانده نداجا گفت: به نظر می رســد اروپایی ها تحت 
فشــار آمریکایی ها هســتند و این آمریکا است که در این 

میان شیطنت می کند.
به گزارش ایسنا، دریادار خانزادی در ادامه درباره مرکز 
هماهنگی همکاری های بین المللی امنیت دریایی که طی 
روزهای گذشــته در چابهار افتتاح شد، اظهار کرد: مدت 
زیادی بود که به فکر تشــکیل مرکزی بودیم تا تلاش های 
امنیت آفریــن دریایی در اجلاس آیونز را هدایت کند. این 
مرکز برای اولین در منطقه آزاد چابهار در حال تاســیس 
اســت. تلاش اصلی این مرکز جمع آوری داده های سفید 
و تســلط و اشراف بر منطقه شــمال اقیانوس هند است. 
این اطلاعات باید بین کشورها به اشتراک گذاشته شود و 
جلوی هرگونه فعالیتی که مخل امنیت دریا اســت گرفته 
شــود. این مرکز همچنین می تواند عملیات های دریایی را 

نیز هدایت کند.
وی ادامه داد: همین الان نیروی دریایی ارتش با تمام 

کشورهای عضو آیونز به صورت برخط ارتباط دارد.
فرمانــده نیروی دریایی ارتش همچنیــن درباره اعزام 
ناوگروه ارتش به اقیانوس اطلس تاکید کرد: ناو مکران یک 
بندر متحرک دریایی اســت و این ناو ظرفیت خوبی برای 

حضور ناوگروه های ما در دریاهای آزاد است. ناو سهند نیز 
از روزی که ساخته شده است، ۴۰۰ روز دریانوردی کرده 
است و این گویای این است که یک ظرفیت بزرگ دانشی 

در جوانان این کشور وجود دارد.
امیر خانزادی تصریح کرد: امــروز در منطقه اقیانوس 
اطلس این ما هستیم که در حال تولید روند هستیم. البته 
بخشی از این حضور هم به دلیل آن است که آمریکایی ها 
می گفتنــد ایرانی ها قــادر به حضــور در اقیانوس اطلس 
نیستند. وقتی ناوگروهای از جمهوری اسلامی در محدوده 
دماغــه امید نیک و اقیانوس اطلــس حضور پیدا می کند 
دارای پیام خاصی است. ما اصلا برنامه ای برای حضور در 
خلیج مکزیک نداشتیم. نگران  های آمریکا از این است که 
امروز برای اولین بــار در تاریخ ایران دروازه های اقیانوس 

اطلس به روی ما گشوده است.
وی گفــت: رهبر انقلاب روزی به ما گفتند برنامه ریزی 
کنید تا در کشــوری مانند گامبیا که آمریکایی ها از آنجا 
برده داری را شــروع کردند، برویــد. حضور نیروی دریایی 
ارتش جمهوری اســلامی که نماینده کشــوری است که 
حامی مستضعفان است نیز دارای پیام خاصی است و اتفاقاً 

هفته گذشته ناوگروه ما در این کشور حضور داشت.
فرمانده نداجا خاطر نشان کرد: آمریکایی ها طی سالیان 
گذشــته در اطراف ما پایگاه ایجاد کردنــد و امروز وقتی 
ما در فاصله پنج هزار کیلومتــری از آنها حضور داریم به 
وحشــت افتاده اند؛ این وحشت بدلیل آن است که حضور 

ایران هیمنه آمریکا را می شکند.
امیر خانزادی افزود: امروز اقدامات تروریســتی دریایی 
در دریای ســرخ در حال اجرا اســت و در شــرایطی که 
فروش نفت ایران تحریم اســت، آنها به دنبال ضربه زدن 
به نفتکش های ما هســتند و ما حدود دو سال است که از 

ابتدای دریای ســرخ تا کانال سوئز و برعکس نفتکش ها را 
اسکورت می کنیم.

وی همچنین درباره ارتباط نداجا با شرکت های دانش 
بنیان گفت: یک شــرکت دانش بنیان داخلی موفق شده 
اســت طی شــش ماه یک موتور دیزل دریایی را طراحی 
کرده و بســازد. ما در نیروی دریایی یــک مرکز نوآوری 
دریایی هم در دســت احداث داریــم. همین جوانان به ما 
قول ساخت یک ناوشکن سنگین را نیز داده اند. بر همین 
اساس ما پیشنهاد ایجاد یک کارخانه نوآوری های صنعت 
دریایــی داده ایم تا در اختیار ایــن جوانان قرار دهیم. در 
دیدار با فرمانده نیروی دریایی ارتش آلمان از دســتیابی 
به موتورهــای mto آلمانی صحبت کردم و او گفت که از 
ایــن موتورها غفلت نکنید. پــس از اینکه از اجلاس آیونز 
برگشتیم جواناند آمدند و گفتند که این موتور را در داخل 

کشور ساخته اند و نام آن را mac گذاشته اند.
دریادار خانزادی درباره وضعیــت امنیت مرزهای آبی 
کشور اظهار کرد: امنیت مرزهای آبی ما بسیار بالا است و 
امکان ندارد شــناوری قصد تصرف به این منطقه را داشته 
باشــد و لحظه به لحظه مورد رصــد و پایش قرار نگیرد. 
پهپادهای نیروهای دریایی و هوایی ظرفیت خوبی را ایجاد 
کرده است تا مناطقی که در ماموریت ارتش است و حتی 
مناطقی که در محدوده ماموریت ســپاه اســت در امنیت 
کامل قرار دارد. اینکه اسراییل در جغرافیای ما حضور پیدا 

کند مانند یک خواب و سرآب است.
وی درباره ســاخت هاور کرافت بومی تاکید کرد: طرح 
ســاخت این هاور کرافــت را گام به گام دنبــال کرده ام و 
وزارت دفاع وعده داده است که این هاور کرافت که مجهز 
به موشــک اســت  را در آذرماه به نیروی دریایی تحویل 
دهــد. در ایام دفــاع مقدس پیش بینی الحاق ناوشــکن 
دماونــد و ناو کنــارک به نیروی دریایــی را کرده ایم. در 
آینده ای نچندان دور اولین شناور اطلاعاتی نداجا که یک 
شــناور اقیانوس پیماســت به نیروی دریایی ارتش ملحق 

می شود.

یک عضو کمیســیون صنایع و معــادن مجلس معتقد 
اســت که ۵۰ درصــد مصرف برق در کشــور به مصارف 
خانگی اختصاص دارد و در صورتی که ۱۰ درصد یا حتی 
کمتر از این میزان در این مصارف صرفه جویی شود دیگر 

شاهد قطعی برق نخواهیم بود.
مصطفی طاهری در گفت و گو با ایســنا، با اشــاره به 
قطعی برق این روزها و مشــکلاتی که برای اقشار مختلف 
مردم ایجاد شده است، گفت: از ابتدای این دوره از مجلس 
هنگامی که مشــکلات کشور به بررسی گذاشته می شود با 
موضوع عدم هماهنگی در مسئولان امر مواجه می شویم، به 

هر شکل ایجاد هماهنگی میان دستگاه ها امر مهمی است، 
بخشی از مشــکل امروز برق نیز به نحوه مدیریت افراد و 
عدم انجام تکالیف قانونی باز می گردد، عدم هوشمندی در 
نظارت برای مثال در موضوعی همچون استخراج رمز ارز 

هم در این حوزه مورد توجه است.
وی ادامــه داد: مصــرف بــرق موضوعی نیســت که 
بتــوان پنهان کــرد اگر از یک کابل برق انشــعاب گرفته 
 می شــود مشــخصات آن کامــلا بــرای نظارت روشــن

 می شود.
نماینــده مردم زنجان همچنین بیــان کرد: اگرچه در 

کنار این موضوع عدم توسعه و رشدی که در زیر ساخت ها 
باید صورت می گرفت را هم شــاهد نبودیم، برای مثال در 
زنجان نیروگاهی داریم کــه باید در فروردین ماه به بهره 
برداری می رســید  ولی به دلیــل ضعف های مدیریتی به 

تعویق افتاد.
این عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس بیان کرد: 
برای رفع این مشــکل در این دوماهــه همه باید با صرفه 
جویــی به یکدیگر کمک کنیم، چرا که بیش از ۵۰ درصد 
مصارف برق، مصارف خانگی می باشــد، در این ۵۰ درصد 
اگر فقط ۱۰ درصد یا کمتــر صرفه جویی رخ دهد دیگر 

مشــکل قطعی برق نخواهیم داشت، پس سریع ترین راه 
رفع مشــکل این اســت که همه با هم بــه موضوع صرفه 

جویی توجه کنیم.
طاهری اضافــه کرد: اما بــرای نبود این مشــکل در 
ســال های آینده باید به صورت ویژه فکر شود، ضعف ها را 
جبران کنیم و برنامه ریزی لازم را داشــته باشیم تا دیگر 
شــاهد این اتفاقات نباشیم، این امر هم قطعا شدنی است 
چرا که ما در صنعت برق مشکلی با تحریم نداریم، در این 
صنعت تقریبا خود کفا هســتیم و مشکل تحریم آنچنان 

وجود ندارد.

هیأتی به دستور رئیس سازمان قضایی نیروهای مسلح از 
مرزهای شرقی کشور بازدید کرد.

به گزارش ایسنا به نقل از سازمان قضایی نیروهای مسلح، 
به دنبال وقایع اخیر در  افغانستان، به دستور حجت الاسلام 
والمسلمین بهرامی رئیس ســازمان قضایی نیروهای مسلح، 
هیئتی به سرپرســتی حجت الاسلام علی اسماعیلی رئیس 
ســازمان قضایی نیروهای مسلح اســتان خراسان رضوی با 
حضور در مناطق مرزی شــرق کشــور از نزدیک در جریان 

میزان آمادگی نیروهای مدافع مرز قرار گرفت.
این هیئت که امیر محمدحســین مستشــاری فرمانده 
لشــگر۷۷ ثامن الائمــه )ع( نیز آنها را همراهــی کرد با ۷۴ 
پناه جوی نظامی زن و مرد مرزبانی افغانســتان که یک بچه 

یک ســاله نیز در بین آنها به چشــم می خورد دیدار کردند 
و جویای وضعیت رســیدگی به آنها شــدند. مهدی اخلاقی 
دادستان نظامی استان خراســان رضوی و از اعضای هیئت 
اعزامی سازمان قضایی نیروهای مسلح به مرزهای شرقی در 
این ارتباط گفت: این افراد پس از سقوط گذرگاه اسلام قلعه 
به مرز ایران پناه آورده بودند و در مکان مناسبی اسکان داده 

شدند.
وی افزود: اکثریت این پناه جویان از نحوه پذیرایی و رفتار 
نظامیان ایرانی بســیار راضی بودند و با رایزنی بعمل آمده با 
مقامات استانی مقرر شد تا هرچه سریعتر طبق معاهدات بین 

المللی با یک فروند هواپیما به کابل منتقل شوند.
بــه گفته این مقــام قضایی، اعضای هیئــت در ادامه از 

گروهان تاکتیکی و پاسگاه های مرزی دوغارون و تپه سفید و 
ایست بازرسی ۱۷ شهریور مرزبانی و پایگاه تیپ ۲۷۷ شهید 
تولایی ارتش بازدید به عمل آوردند. وی گفت: سپس اعضای 
هیئت در نشستی با فرمانده قرارگاه عملیاتی لشگر ۷۷ و تیپ 
۲۷۷ شــهید تولایی و فرمانده هنگ مرزی شهرستان تایباد 
در ســتاد فرماندهی تیپ ۲۷۷ شهید تولایی اوضاع و احوال 
منطقه را مورد بررسی قرار دادند و حجت الاسلام اسماعیلی 
رئیس هیئت با اهدای هدایایی از سرهنگ رضا نذری فرمانده 
تیپ ۲۷۷ شهید تولایی، سرهنگ محمد چراغ فرمانده هنگ 

مرزی تایباد و چند تن از مرزداران تقدیر کرد.
در ادامــه ایــن بازدید مرزی، دادســتان نظامی اســتان 
خراسان رضوی در جمع فرماندهان گردان ها و گروهان ها و 

پاسگاه های مرزی مرزبانی شهرستان تایباد ضمن ابلاغ سلام 
رئیس سازمان قضایی نیروهای مسلح کشور کلاس آگاه سازی 
با موضوع جرایم مرزی برپا کرد. اخلاقی از مرزبانان خواست 
نسبت به تحولات اخیر در کشور همسایه هوشیاری خود را 
حفظ کنند و به اجرای معاهدات بین المللی مرزی و اقدامات 
بشردوســتانه نسبت به پناهجویان کشــور افغانستان توجه 

بیشتری کنند.
علی اسماعیلی رئیس ســازمان قضایی نیروهای مسلح 
اســتان خراســان رضوی و رئیس هیئت اعزامی پس از این 
بازدید گفت: خوشــبختانه مرزداران مــا در ارتش و نیروی 
انتظامــی در آمادگی کامل بســر می برند و بــا کوچکترین 

تهدیدی مقتدرانه مقابله خواهند کرد.

روحانی در جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت:

بانک مرکزی درباره میزان تعهدات ارزی و تعهدات رفع شده شفاف سازی کند

فرمانده نیروی دریایی ارتش:

حضور اسرائیل در جغرافیای ما یک سراب است

سریع ترین راه حل مشکل قطعی برق صرفه جویی در مصارف خانگی است

بازدید هیأت اعزامی  سازمان قضایی نیروهای مسلح از مرزهای شرقی کشور

سیاست گذاری و انباشت نارضایتی عمومی
مهدی صولی

پارسونز جامعه شناس بزرگ آمریکایی بر این اعتقاد است که وقوع گاه و بی 
گاه اتفاقات ناگوار در هر کشوری طبیعی است؛ اما تبدیل شدنِ شنیدن پیاپی 
خبرهای ناگوار و خشــم آلود به یک روال اجتماعی پر بســامد در گفتگوهای 

روزانه مردم، زنگ خطری است که هر سیاست گذاری را باید نگران کند.
در سیاســت گذاری عمومی، دولت نه امری طبیعی و به مقتضی بررســی 
قیاســی، که ساختی اجتماعی و مستعد مطالعه اســتقرایی قلمداد می شود. 
چنیــن رویکردی راه را بر مطالعه کنش دولــت در قالب »دولت در عمل« و 
»دولت در واقع« گشــوده است و عرصه را بر نگرش های ایدئولوژیک از دولت 
چه از نوع کثرت گرای آن و چه از گونه نئومارکسیســتی آن تنگ کرده است 

)وحید: ۱۳8۴(.
بنابرایــن شــناخت جامعــه و فهمِ برداشــت های متکثر عمــوم مردم از 
سیاســت های »اعِلامی« و »اعِمالی«، پیش نیاز بهبود سیاست گذاری است. 
حال این پرســش مطرح اســت که آیا تعریفی هماهنگ از مسایل اجتماعی 
جامعه ایران امروز، نزد تصمیم گیران و سیاست گذاران کشورمان وجود دارد؟ 
به بیانی دیگر در شــرایطی که نسبتی پرابهام میان مفاهمه جامعه شناسان و 
سیاست گذاران برقرار است، تعیین اولویت های سیاستی چه نسبتی با مسایل 
عمومــی دارد؟ و این نا هم آوازی، چه نقش و پیامدهایی در ناکارآمدســازیِ 
فرایند سیاست گذاری معطوف به حلّ مسایل اجتماعی در پی خواهد داشت؟
این روزها بســیار می شنویم که با یک دست شدن اجزای نظام حاکمیتی 
و به ویژه ســه قوه، مشکلات کشور مرتفع خواهد شد؛ امید که چنین باد؛ اما 
این یک دســتی به تنهایی رافع مشکل نیست؛ بلکه ضروری است تا نسبت به 
تعریف و مواجهه با مفاهیمی چون »واقعیت اجتماعی«، »گســتره همگانی«، 
»مشــکل«، »مسأله« و »احساس عمومی« از یک سو میان سیاست گذاران و 
جامعه شناســان، و از سوی دیگر بین عموم مردم و سیاست گذاران، مفاهمه 
ای شکل بگیرد تا سیاســت های عمومی خردمدار سامان یافته و تغییرات به 

رضایت عمومی منجر شود.
سیاســت گذاری، تلاش برای حل یک مشکل عمومی است که خود را در 
قالب یک واقعیت اجتماعی نشــان داده اســت. در این نگرش، ابتدا برداشتی 
از واقعیت اجتماعی خودش را در گســتره همگانی نشــان می دهد و سپس 
با تبدیل شــدن این واقعیت اجتماعی به  مشــکل، مطالبه ای از سوی افکار 
عمومی ایجاد می شــود و سپس، سیاســت گذار با تبدیل مشکل به مسأله، 
موضوع را در دســتور کار قرار می دهد تا با تحقق اهداف، احســاس رضایت 
عمومــی در جامعه تقویت شــود. برای مثال در بحث مطالبه واکســن، جای 
سیاستگذاران خالی اســت زیرا مطالبه واکسن یکی از دلایل نارضایتی مردم 
اســت که به عنوان یک مشــکل عمومی در قالب واقعیت اجتماعی بروز پیدا 

کرده است.
در این شــرایط حساس کشور باید در نظر داشته باشیم که رضایت مندی 
عمومی یکی از انواع احساســات عمومی اســت که نتیجــه عملکرد مجموعه 
نظام اســت و از برآیند ارتقا و یا کاهش مجموعه ای از شــاخص های کمی و 
مقوله های کیفی  مرتبط با وظایف حکمرانی حاصل می شود. بدیهی است که 
اتخاذ و اجرای هر سیاستی، عده ای را راضی و گروهی را ناراضی می کند؛ اما 
اگر سیاست ها به طور متوالی و مستمر موجب انباشت نارضایتی عمومی شود، 
می بایســت نظام سیاست گذاری در خود تأمل کند. برای مثال شاید تحلیل 
چرایی کاهش مشــارکت در انتخابات، زنگ خطری باشد که از این منظر هم 
قابل بررســی اســت تا با تغییر رویکرد های سیاســت گذارانه، میزان رضایت 

عمومی نیز افزایش یابد.
منبع: ایسنا

نگاه


